
1

Martin Guis

Van: Heuvel RM van den (Renee) <renee.vd.heuvel@movares.nl>

Verzonden: maandag 15 augustus 2022 09:17

Aan: Heuvel RM van den (Renee)

Onderwerp: Aanwezigheidslijst en presentatie bijeenkomst 17 mei 2022

Bijlagen: deelnemers-evenement-Klankbordbijeenkomst-Ketenanalyse-

Afvalscenario-17-05-2022 (6).pdf; Sessie 3 ketenanalyse.pptx

Beste Deelnemers, 

 

Het heeft even geduurd maar hierbij dan toch de aanwezigheidslijst en de presentatie. 

 

Met vriendelijke groet,  

 

Heuvel RM van den (Renee)  

 

●  

M ● T +31 (0)30 - 265 5555 

renee.vd.heuvel@movares.nl ● movares.nl 

Werkdagen: Ma t/m Vr 

Volg ons op: LinkedIn, Instagram, Movares Magazine 
 



Module D

Ketenanalysebijeenkomst
Duurzame Leverancier1



Agenda

1. Introductie

2. Mantijn van Leeuwen

3. Jochem Mos

4. Vragen + Stellingen

5. Borrel
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Mantijn van Leeuwen (1969)

Algemeen directeur NIBE BV

#Duurzaam bouwen

#Levencyclusanalyse

#Circulariteit

Voorzitter actieteam “Meten” Platform CB’23

Lid NEN “Duurzaamheid van bouwwerken”

Even voorstellen

m.vanleeuwen@nibe.org

06-22754364



Milieugerichte Levenscyclusanalyse

Een LCA bouwen modulair op, elke levensfase in een aparte module



NIBE | NIBE | NIBE | NIBE | 12 april 202312 april 202312 april 202312 april 2023 ||||    6666

Ligger als voorbeeld
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Module D heeft dus een significante bijdrage in vrijwel alle producten.

Module D bevat verschillende onderdelen, die worden als 1 resultaat getoond.

Module wordt op bepaalde manier bepaald, niet geschikt voor alle doelen…..

NIBE | NIBE | NIBE | NIBE | 12 april 202312 april 202312 april 202312 april 2023 ||||    8888

Module D belangrijke rol in het resultaat

Overspanning van 7.2 m, hoeveelheden zij bepaald met BHH model 3.4 en MKI waarden zijn berekend met NMD 3.0, 14 November 2021. 

hierbij is gebruik gemaakt van cat 2 en cat 3 data, dus geen data van specifieke producenten.

totaalDCA1-A5Materiaal

MKI [euro]MKI [euro]MKI [euro]MKI [euro]

31,7-32,3064,0kg900Staal

50,7-9,316,543,6m 0,58x0,48Gewapend beton

27,5-25,23,849,9kg591Gelamineerd hout



Berekenen op basis van stand van de techniek van vandaag. Die weten we zeker, 
dus voorkomt voorspellingen doen. Maar we weten ook dat deze niet zal kloppen 
met de werkelijkheid over x jaar.

Dilemma

1. Voor vergelijken van opties is techniek van vandaag prima, want het is in elk 
geval voor iedereen gelijk en bekend

2. Voor meewegen van de besparingen in verhouding tot de andere modules van 
de LCA is dat pertinent onjuist, want het gaat over x jaar zeker anders

NIBE | NIBE | NIBE | NIBE | 12 april 202312 april 202312 april 202312 april 2023 ||||    9999

Module D



Module berekent besparingen. Door recycling of hergebruik hoef ik geen nieuw 
product te produceren en de milieulast van productie van huidige alternatief mag 
ik dan uitsparen als milieulast (dus negatieve bijdrage)

Dilemma

1. Om een besparing te kwantificeren is uitsparing van huidige alternatief goed te 
duiden

2. Een uitsparing is geen negatieve emissie. Het voorkomt in het beste geval de 
emissie, maar het neemt de eerdere emissie niet weg (“terug de pijp in”)

NIBE | NIBE | NIBE | NIBE | 12 april 202312 april 202312 april 202312 april 2023 ||||    11110000

Module D



Enkele observaties:

1. Module D is nooit bedoeld geweest om opgeteld te worden bij de andere 
modules (zegt de Europese normcommissie tegen Nederland)

2. Door recycling en hergebruik te wegen via module D hebben die veel aandacht 
en zeker een impuls gekregen

3. Op dit moment zijn er veel discussies over module D in LCA studies over 
gemaakte aannames, inschattingen en gebruikte factoren

4. Er is grote behoefte de manier van module D berekenen verder te 
standaardiseren en voorwaarden met elkaar af te spreken (project Stichting 
NMD)

NIBE | NIBE | NIBE | NIBE | 12 april 202312 april 202312 april 202312 april 2023 ||||    11111111

Module D



Mijn voorzichtige voorlopige conclusies:

1. Module D niet optellen bij de andere modules, maar apart beschouwen

2. Meer transparantie nodig over de gehanteerde scenario’s en aannames

3. Voor beleid studies kan module D een krachtig instrument zijn

4. In aanbestedingen is module D ongeschikt in huidige opzet

NIBE | NIBE | NIBE | NIBE | 12 april 202312 april 202312 april 202312 april 2023 ||||    11112222

Module D
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Jochem Mos MSc.

Duurzaamheid & Innovatie

Founder Ecochain Technologies

Levenscyclusanalyse

Circulair asfalt

Circulair materieel

Jmos1@mourik.com

+31 6 414 707 64
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Module D bevoordeeld houtverbranding
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De circulaire aannemer

We recyclen dit product nu al 100%

Dit is de forfaitaire waarde voor recycling

Het is onze ambitie om 100% te recyclen

We leggen recycling contractueel vast (10 jaar)

We hebben een actief recycling proces



Stellingen



Stellingen

1. Module D stimuleert circulair 

ontwerpen.



Stellingen

2. Door de lange ontwerplevensduren 

heeft het geen zin om een waarde aan 

het afvalscenario te hangen, de 

toekomst is ongewis.



Stellingen

3. Module D zorgt momenteel voor een 

dubbeltelling van module A (module A 

van de volgende levenscyclus-materiaal).



Stellingen

4. We kunnen beter MKI splitsen in 

aanbestedingsscope (wat is 

onderscheidend) en doelstelling voor 

een organisatie (compleet voor eigen 

uitstoot bepaling).



Stellingen

5. De berekening moet worden 

aangepast zodat de duurzaamheidswinst 

ook echt is en niet dat alle partijen 

zonder veel moeite ten opzichte van de 

referentie enorme besparingen 

realiseren.
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Bedankt voor je aandacht.



Voornaam Achternaam Bedrijfsnaam

Arjan Zuidema flux partners

Peter Wiers PW Advies

Sietze van der Linden OmniVerde BV

Sander van Calker Millvision BV

Esther Stapper Natuurvezel Applicatie Centrum

Kiran Schoemaker RPS advies- en ingenieursbureau

Emma Rotman Strukton Rail

Erwin Rombout Solidd Steel Structures

Frank Rens GBN

André Renkens Barten b.v.

Erik Kwast Kwast Consult

Stan Jansen Kiwa

Martin Guis ADS Groep BV (ik moet uiterlijk om 12:45

E. de Zeeuw HPG Hoveniers BV

linda danen Star Landscaping BV

Menno Bloem DHM

Dirk-Jan Bakker Dijkshoorn Infra B.V.

Hilde  Koopmans flux partners
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Martin Guis

Van: Heuvel RM van den (Renee) <renee.vd.heuvel@movares.nl>

Verzonden: vrijdag 28 oktober 2022 16:05

Aan: Heuvel RM van den (Renee)

CC: Martin Guis; info@vgr.nl; jorien@biesot.nl; administratie@bosinfra.com; 

dennis@crossmotion.nl; info@derijkleimuiden.nl; info@dginfrabv.nl; 

j.speksnijder@dijkshoorninfra.nl; kam@dmissielectro.com; 

renee@swinkelsgrondwerken.nl; co2prestatieladder@hsm.nl; 

csloots@huismanetech.nl; projecten@ippeldredging.nl; EvdBroek@istimewa.nl; 

ruud@jkgv.nl; l.sluis@ceeswit.nl; Teeuwisse ABJ (Ardin); c.degen@pannekoekgww.nl; 

a.slangen@slangenstaal.nl; e.rombout@solidd.eu; linda.danen@starlandscaping.nl; 

rianne@strijbosch.nl; gerwin.smulders@tuvsud.com; m.delange@vs-heveto.nl; 

kwaliteit@vwb.nl; Bourgonje, Dave

Onderwerp: FW: Verslag kennissessie DL + terugkoppelingsmail aan deelnemers

Bijlagen: Verslag kennissessie DL.pdf; Aanwezigheidslijst 27 september 2022.pdf

Beste deelnemer, 
 
Leuk dat je aanwezig was bij onze digitale kennissessie over het integraal uitvragen van duurzaamheid! Wij kijken 
terug op een leuke sessie met goeie sprekers en waardevolle input vanuit de groep. 
 
In de bijlage vind je het verslag en de deelnemerslijst. Heb je nog vragen voor een van de sprekers, dan geven we 
deze graag aan hen door. 
 
Voor in de agenda 

• 3 november 2022 – NGO speeddate – live op het hoofdkantoor van Strukton, Westkanaaldijk 2 te Utrecht 

• 19 januari 2023 – kennissessie ‘Van duurzame ambities naar maatregelen in je organisatie’ – digitaal 

• 18 april 2023 – kennissessie ‘MKB’ers helpen elkaar met het maken van ketenanalyses’ – digitaal 

• 3 oktober 2023 – kennissessie ‘Implementeren van Omgevingswet’ – live op het hoofdkantoor van Movares, 
Daalseplein 100 te Utrecht 

 
Ga naar www.duurzameleverancier.nl voor meer informatie en aanmelden. 
 
Geef ons feedback! 
We horen graag wat je van deze sessie vond en hoe we onze sessies kunnen verbeteren. Wil je deze vragenlijst 
invullen? Dit kost je een paar minuten. Alvast bedankt! 

 

Met vriendelijke groet, 
 
Renee van den Heuvel 
Bestuursvoorzitter 
 
Coorperatie Duurzame Leverancier 
DaalsePlein 100 
Postbus 2855 
3500 GW  Utrecht 
Mob. 06-53128555 
renee.vd.heuvel@movares.nl 
www.duurzameleverancier.nl 

 

 

 

--- 
 
 
Met vriendelijke groet, 
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Emma Rotman 
 

Projectleider mvo BI&I 
 
Strukton Rail Nederland 
Westkanaaldijk 2, 3542 DA Utrecht | Postbus 1025, 3600 BA Maarssen 
Kamer 2.21, gebouw 1b 
Mobiel   +31 (0)6 11 91 47 02 
E-mail    emma.rotman@strukton.com 
Website www.struktonrail.com 
 
Save paper. Don’t print. 

 

Disclaimer: Strukton e-mail disclaimer 



  

Verslag kennissessie ‘Duurzaamheid integraal uitvragen’ 
27 september 2022 

Neem duurzaamheid gewoon op in de aanbesteding, dan komt het vanzelf goed. Toch? Daar komt toch 

wat meer bij kijken, bleek deze week tijdens onze kennissessie. Want onder duurzaamheid valt niet 

alleen CO2-reductie, maar ook circulariteit, klimaatadaptatie en biodiversiteit. In 2050 wil Nederland 

volledig circulair zijn, en grondstoffen worden steeds schaarser. En ook de voorbeelden van hittestress 

en wateroverlast nemen toe. Gelukkig kwamen onze experts met goeie praktijkvoorbeelden en tips 

om duurzaamheid breed op te nemen in de aanbesteding. 

“Duurzaamheid begint niet bij de uitvraag, maar volgt uit een duurzaam proces” 

Willemijn Drok is duurzaamheidsadviseur bij Royal HaskoningDHV en adviseert opdrachtgevers over 

duurzaam inkopen. Een duurzaam inkooptraject start volgens haar met een analyse van de vraag en 

ambities. Wat is nou de impact van het project op verschillende thema’s? Met behulp van het 

ambitieweb kun je vervolgens bepalen op welke speerpunten je het maximaal haalbare wilt bereiken, 

met behulp van beleidsdoelstellingen en doelstellingen voor dit specifieke project. “Dit geeft richting 

aan hoe je duurzaamheid inkoopt.” Voor inspiratie wees Willemijn op de MVI-criteria. 

Willemijn werkte zelf mee aan een inkooptraject voor circulaire bruggen. Hierin werd aanbieders 

gevraagd om twee dingen aan te leveren: 

• een plan van aanpak met een visie op circulariteit, het verwachte resultaat en beschrijving van 

de stappen en werkwijze; 

• de top 5 meest circulaire maatregelen. 

“Door de markt meer vrijheid te geven, krijg je oplossingen die je zelf niet zou 

bedenken” 

Fanauw Hoppe liet twee voorbeelden zien van duurzamer inkopen bij de Gemeente Amersfoort. 

Voorbeeld 1: Bestrating 

Normaal gesproken contracteren aannemers hun eigen leveranciers. Nu besloot Gemeente 

Amersfoort zelf de leverancier te contracteren. Daardoor was er genoeg volume om duurzaam in te 

kopen tegen een goede prijs. Vervolgens daagde de gemeente aanbieders via BPKV uit op MKI, 

recyclingpercentage en optimalisatie van logistieke stromen en proces. Het resultaat? Een 50 % lagere 

MKI dan de beoordelingsrichtlijn en een recyclingpercentage van 45 %. En niet onbelangrijk: de prijs 

was marktconform. 

Voorbeeld 2: Remmingwerken 

Hierbij koos de gemeente voor een functionele uitvraag. Ook hier werd BPKV gehanteerd, gericht op 

hergebruik en levensduur. Hier kwamen drie zeer uiteenlopende aanbiedingen uit: van hout en 

hergebruikt staal tot levensduurverlenging door middel van kunstverharding. “Oplossingen die je zelf 

niet zou bedenken, krijg je door de markt meer vrijheid te geven en vooral functionele eisen te stellen.” 

“Duurzaamheid als gunningscriterium of contracteis?” 

Wil je zeker weten dat iets gebeurt? Neem duurzame eisen dan op in het contract, in plaats van als 

gunningscriterium, stelde contractjurist Annerieke van der Linde van Movares. Daarbij is het wel 

belangrijk dat de opdrachtgever na aanbesteding handhaaft én terugkoppelt hoe de contracteisen of 



  

gunningscriteria gewerkt hebben. Hebben ze echt geleid tot duurzame keuzes? Wat kan er de volgende 

keer beter? 

Annerieke had tips voor zowel opdrachtgevers als opdrachtnemers: 

• Opdrachtgevers: Breng je contracteisen of gunningscriteria in verhouding. Vaak vragen 

opdrachtgevers de wereld aan inspanning, maar op een kleiner project kan een programma-

aanpak handiger zijn. Gaandeweg schroef je de eisen op, zodat aanbieders meegroeien. 

• Marktconsultaties. Opdrachtgevers: laat zien waar je naartoe wilt en vraag de markt om 

ideeën. Opdrachtnemers: laat (in het algemeen) zien wat je allemaal in huis hebt. 

Ecologisch bermbeheer 

Annerieke noemde een aanbesteding waarin ecologisch bermbeheer als harde contracteis werd 

meegegeven. Als geschiktheidseis werd een certificaat gevraagd en er waren specifieke contracteisen. 

Bovendien moesten aanbieders aangeven waar zij verbeteringen zagen voor het beleid van de 

opdrachtgevers. Er was veel ruimte voor aanbieders om zelf met plannen te komen, zowel voor de 

lange termijn als op korte termijn. “De eerste plannen die binnen zijn gekomen zien er goed uit. Los 

laten wordt beloond!” 

In gesprek over drie stellingen 

1. Ondanks dat elk project aan wet- en regelgeving moet voldoen (ecologie, stikstof), bereiken 

we daarmee niet wat we voor ogen hebben. Wat gaat er mis? 

• “Het is al een uitdaging om een project binnen de planning en het budget uit te voeren.” 

• “Duurzaamheid is één eis van de velen.” 

• “De nadruk of regels zorgt ervoor dat partijen gaan voor het minimale.” 

• “Het papierwerk is zo complex dat het zijn doel voorbij schiet.” 

De tip van Annerieke: “Blijf praten met de opdrachtgever. Vraag om een inlichtingengesprek, stel 

vragen, geef aan waarom iets wel of niet kan.” 

2. Aannemers krijgen te weinig ruimte in contracten om duurzame resultaten te behalen. 

• “Veel opdrachten zitten zo dichtgetimmerd, het lukt als aannemer niet om extra duurzame 

maatregelen toe te voegen.” 

• “Opdrachtgevers vinden thema’s als klimaatadaptatie al heel moeilijk, laat staan hoe dat is 

voor aannemers.” 

 

3. De waarde van groene duurzaamheidsthema’s is lastig te meten, daarom blijven deze altijd 

een sluitpost in projecten. 

• “Het kostenplaatje blijft belangrijk.” 

• “Biodiversiteit is vaak indirect, moeilijk om euro’s aan te hangen. Daarom is er alleen een 

indirecte financiële prikkel, waar energie bijvoorbeeld een directe financiële prikkel heeft.” 

De tip van Willemijn: “Er zijn zeker manieren om biodiversiteit of klimaatadaptatie te meten. 

Bijvoorbeeld vierkante meters ecologisch beheerd gebied, of hittestress.” 



Aanwezigheidslijst Kennissessie Intergaal uitvragen van Duurzaamheid 27 september 2022

Bedrijfsnaam

ADS Groep

AWV beheer BV

Biesot BV

Bos Infra BV

De Rijk B.V.

dg infra alblasserdam bv

Dijkshoorn Infra B.V.

Dmissi Electro B.V.

Gebr. Swinkels Grondwerken BV

HSM B.V.

Huisman Groep bv

Ippel Dredging B.V.

Istimewa Elektro

Jos Kanters Groenvoorziening

Loonbedrijf C. Wit en Zoon BV

Movares Nederland B.V.

Pannekoek GWW BV

Slangen Staal

Solidd Steel Structures

Star Landscaping BV

Strijbosch BV

TUV SUD Nederland BV

VS-Heveto B.V.

VWB Het Veldwerkbureau B.V.

PUK benelux
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Martin Guis

Gerda Verschoor

Jorien Biesot

Richard Bos

Anja Rijk-de Jong

Klaas Metske

Joost Speksnijder

Sonja Ham

Renée Kuijpers

Krista Knook

Claire Sloots

D. Boonstra

Erwin van den Broek

Ruud Nooijen

L. Kragten

Ardin Teeuwisse

Carolien Degen

Alex Slangen

Erwin Rombout

Linda Danen

Rianne van de Ven

Gerwin Smulders

Marcel Lange

M. Osinga

Dave Bourgonje


